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Comentariu realizat de pastorul Alejandro Bullon 

 

STUDIUL 11 
 

Cel ce se încrede în Domnul 
 

Bună prietene, în acest studiu vom ajunge în profunzimea lucrurilor. Comportamentul unei persoane 
înţelepte este rezultatul unei legături permanente cu izvorul adevăratei înţelepciuni care este Isus. Dacă ar fi 
numai rezultatul eforturilor umane, a autodisciplinei sau a forţei de voinţă, acesta nu ar fi altceva decât 
moralism, nu creştinism. Moralismul nu face altceva decât să lăcuiască lemnul vechi, pe când creştinismul 
face toate lucrurile noi. Creştinismul lucrează din înăuntru spre afară pe când moralismul se ocupă de 
lucrurile exterioare. Când Solomon vorbeşte despre cum se pot conduce persoanele înţelepte, nu se referă la 
simplu moralism, ci la o transformare interioară care dau ca rezultat atitudini corecte şi înţelepte, atitudini 
care se ajustează la principiile eterne ale lui Dumnezeu. 

 
Spuneam în altă ocazie că Legea lui Dumnezeu este menţionată atât de Solomon în cartea Proverbele cât 

şi de David, tatăl său în Psalmii şi o găsim prezentată ca lege, porunci, Cuvinte ale lui Dumnezeu, judecăţi 
divine, căile Domnului, sfaturi divine etc. … Dar toate acestea se referă la Torah ca şi un tot, adică la 
învăţătura lui Dumnezeu în sens general şi nu numai la cele 10 porunci. Este clar că principiile veşnice ale 
legii divine sunt incluse în aceste învăţături. Numai în capitolul 28 a cărţii Proverbele, Legea este menţionată 
de 4 ori, una dintre aceste ocazii o găsim în versetul 9: 

 
Dacă cineva îşi întoarce urechea ca să n-asculte legea, chiar şi rugăciunea lui este o scârbă. 
 
Această avertizare este teribilă şi înspăimântătoare, până şi rugăciunea sa ajunge să fie respingătoare şi 

nu se referă la faptul că cel care calcă Legea nu o cunoaşte, ci pentru unul care o cunoaşte. Această atitudine 
se numeşte încăpăţânare şi rezistenţă voluntară influenţei divine. O persoană înţeleaptă niciodată nu s-ar 
comporta aşa. 

 
O altă problemă pe care o vom studia este faptul că pentru poporul Israel Legea lui Dumnezeu nu era 

numai cele 10 porunci scrise pe cele două table de piatră. Nu! Este adevărat că redactarea acestor principii 
existau fiind scrise cu chiar degetul lui Dumnezeu şi erau păzite cu mare grijă în chivot. Pentru ei Legea nu 
era altceva decât drumuri pe care ei mergeau în viaţa de zi cu zi, nu era vorba de interziceri, impedimente, ci 
căi care îi conduceau la o viaţă mai bună. Această viaţă mai bună a israeliţilor trezea interesul naţiunilor 
vecine, iar pe timpul lui Solomon veneau regi şi regine pentru a descoperi secretul prosperităţii poporului 
Israel şi astfel ei intrau în legătură cu Legea lui Dumnezeu. Ce păcat că aceste principii veşnice pentru mulţi 
creştini de astăzi sunt nule, fiind declarate anulate la Crucea de pe Calvar, ca şi cum după Cruce oamenii nu 
ar mai fi avut nevoie să mai fie înţelepţi. 

 
Argumentul pe care mulţi îl aduc pentru a arăta inutilitatea Legii astăzi, este faptul că poruncile în 

Vechiul Testament conduceau poporul, dar în Noul Testament suntem conduşi de Domnul Hristos. Aceasta 
este partea a doua a studiului nostru. Vrea să spună că în Vechiul Testament Isus nu exista, vrea să spună că 
nu era El acel Dumnezeu care l-a scos pe poporul Israel din Egipt, din ţara sclaviei conducându-i spre ţara 
libertăţii, spre ţara promisă? O prietene, problema nu a fost şi nici nu este cu privire la Lege, ci este cu 
privire la confuzia pe care noi fiinţele umane o creăm. Când uităm de Autorul acestor principii divine şi ne 
ancorăm numai de litera unui cod de comportament, lăsăm creştinismul la o parte şi ne transformăm în 
moralişti. Dar Solomon în Vechiul Testament spunea în felul următor în Proverbele 28,5 următoarele: 

 
Oamenii dedaţi la rău nu înţeleg ce este drept, dar cei ce caută pe Domnul înţeleg totul. 
 
Meditând la aceste cuvinte, de ce cei răi nu înţeleg, sau nu înţelegeau pe timpul lui Solomon ceea ce este 

dreptatea. De ce? Pentru că miezul dreptăţii era Legea, iar cei răi nu doreau să aibă nimic a face cu Legea. Ce 
ar putea să facă un judecător dacă nu ar avea ca centru a judecăţii legea? Dar din păcate cei neînţelepţi nu 
înţeleg importanţa Legii, iar aceasta este datorită faptului că ei nu îl caută pe Domnul, spune Solomon. Aici 
este cheia, a căuta pe Domnul. Legea este reflectarea caracterului divin. Cine nu vede în Lege altceva decât 
un cod de conduită niciodată nu va ajunge să înţeleagă profunzimea valorii Legii. 
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Dar cel care îl caută pe Domnul va vedea că viaţa creştină înseamnă mai mult decât a împlini anumite 

reguli, norme, înseamnă să umbli şi să trăieşti o experienţă zilnică şi reală de dragoste cu Dumnezeu. Hristos 
este cel care ne ajută să înţelegem şi să ne însuşim sensul Legii şi a ieşi din această confuzie pe care oamenii 
o creează. 
 

Salvarea se datorează numai lui Hristos, iar noi o primim numai prin credinţă. Dar odată salvaţi, 
învăţăm să umblăm în căile Domnului, ceea ce de fapt nu înseamnă altceva decât a păzi poruncile. Nu există 
nici o confuzie. Este simplu de înţeles, dar numai pentru aceia care îl căută din toată inima pe Domnul. 
 

Să ne îndreptăm acum către partea a treia a studiului. Rezultatul umblării în căile Domnului şi al 
ascultării de poruncile Sale va fi o viaţă deplină şi fericită, prosperitate în toate aspectele vieţii, după cum 
spune apostolul Ioan. Aceasta vrea să spună cumva că celor ascultători mereu le va merge bine? Nu, nu 
mereu. Pentru că trăim într-o lume presărată cu durere. Dar nici să nu avem impresia şi să credem în mod 
greşit că a fi creştin înseamnă să duci o viaţă de continuă sărăcie. Chiar dacă adevăratele binecuvântări le 
vom primi numai în împărăţia cerurilor, totuşi încă de pe acum şi aici putem avea o preţioasă pregustare a 
acestora. 
 

Nu este nimic greşit dacă un urmaş al lui Dumnezeu devine bogat, dar sfaturile lui Solomon cu privire la 
bogăţii este următoarele: 
 

1. Nu te îmbogăţi pe spinarea celor în nevoie (prin suferinţă şi durerea celui sărac). De exemplu, 
împrumutând bani dar cu dobândă mare. Profitând de situaţiile adverse prin care trece un biet sărac 
pentru ca să scoţi profit de pe urma nenorocirii lui. 

 
2. Poţi să devii bogat dar nu uita să-i ajuţi şi pe cei săraci. O lege eternă a vieţii spune că, cu cât mai mult 

vei ajuta pe alţii, cu atât vei primi mai mult înapoi. Nu ignora această lege, pentru că va fi în folosul tău. 
Iată un comentariu interesant şi dramatic în acelaşi timp din Proverbe 28,27: 

 
Cine dă săracului, nu duce lipsă, dar cine închide ochii, este încărcat cu blesteme. 

 
3. Poţi deveni bogat, dar prin muncă cinstită. Proverbele 28,19: 

 
Cine îşi lucrează câmpul are belşug de pâine, dar cine aleargă după lucruri de nimic are belşug de 

sărăcie. 
 

4. Nu încerca să te îmbogăţeşti peste noapte, pentru că dacă vei merge pe această cale vei fi ispitit să fii 
necinstit. Dumnezeu spune că viaţa creştinului este ca lumina zilei care merge mereu crescând până la 
miezul zilei. Majoritatea lucrurilor şi viaţa urmează legea creşterii treptate şi nimic nu ajunge la 
maturitate dintr-o dată. Ai răbdare, munceşte sârguincios, nu exploata pe cei săraci, ci ajută-i, iar mai 
presus de toate crede în ajutorul divin. Atunci vei vedea cum puterea lui Dumnezeu nu va întârzia să-şi 
facă lucrarea în viaţa ta. 
 
În partea a patra a acestui studiu vom vorbi despre săraci. Din păcate, sărăcia va fi mereu prezentă în 

această lume de nedreptăţi, iar aceasta nu este întotdeauna rezultatul neglijenţei sau indolenţei, ci adesea este 
fructul ignoranţei. Dar ce vină are o persoană că s-a născut într-un mediu atât de sărac încât nu poate 
beneficia nici măcar de educaţie? De aceea, eu cred că valoarea creştinismului nu stă numai în faptul că ne 
eliberează de păcat, ci şi faptul că ne salvează din ignoranţă şi din mediocritate. 

 
Atâta vreme cât vom trăi în această lume, ne vom întâlni mereu în viaţă cu cei săraci în mijlocul 

familiei, între vecini, în Biserică, pe stradă. De aceea Solomon dă sfaturi cu privire la această categorie 
defavorizată: 

 
1. Săracii şi bogaţii sunt egali în faţa lui Dumnezeu, pentru că ambii au fost creaţi de El şi chiar dacă 

circumstanţele vieţii îi vor conduce pe căi diferite, ambii au aceeaşi valoare înaintea ochilor lui 
Dumnezeu. De aceea nu există nici un motiv pentru care vre-unul dintre ei să se simtă superior faţă de 
celălalt. 
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2. Bogaţii şi săracii au aceleaşi responsabilităţi în faţa lui Dumnezeu. Sărăcia nu poate fi niciodată o scuză 

în faţa societăţii, a familiei sau a lui Dumnezeu. Şi unii şi alţii trebuie să se supună aceloraşi legi şi într-
o zi vor trebui să dea socoteală aceluiaşi Dumnezeu. 
 
Într-o zi Isus a spus parabola săracului căruia un rege i-a iertat o mare datorie, dar după aceea el s-a 

întâlnit cu un datornic al său care îi datora numai o mică sumă şi pe care n-a vrut să-l ierte pentru datoria lui. 
Isus a spus că acest om căruia i se iertase mult, dar care nu a fost în stare să îl ierte pe datornicul său, va fi 
aruncat în temniţă. 

 
Lecţia pe care ne-o transmite această parabolă ne spune că iertarea nu este doar o datorie a celui bogat, 

ci şi a celui sărac în aceeaşi măsură. 
 

3. Proverbele 28,6: 
 
Mai mult preţuieşte săracul care umblă în neprihănirea lui, decât bogatul care umblă pe căi sucite. 
 
Integritatea foarte rar te va conduce la sărăcie. Poţi nota această lecţie cu litere de aur în inima ta. Dar în 

cel mai rău caz, dacă totuşi aceasta s-ar întâmpla, este mai bine să dormi noaptea având o conştiinţă liniştită 
decât să te întorci de pe o parte pe alta într-un pat cu lenjerie fină de mătase, dar cu o conştiinţă încărcată. Un 
somn liniştit cu o conştiinţă curată, are preţ. De aceea nu-ţi fie teamă să rămâi integru. 

 
Ajungem acum la finalul acestui studiu vorbind despre disciplinarea copiilor. Aşa cum am mai spus 

într-un studiu anterior, acest subiect creează multă polemică. Majoritatea educatorilor moderni nu acceptă 
pedeapsa ca şi măsură sau mijloc de educaţie. Nu voi intra în această polemică, ci mă voi limita la ceea ce 
Biblia spune: Proverbele 29,15: 

 
Nuiaua şi certarea dau înţelepciunea, dar copilul lăsat de capul lui face ruşine mamei sale. 
 
Dacă se vorbeşte aici despre pedeapsa fizică sau nu, aceasta depinde de tine. Evident trebuie să 

înţelegem că pedeapsa fizică nu înseamnă abuz sau maltratare. Orice semn de maltratare a unui copil ar 
trebui denunţată. Eu aş spune că aici se vorbeşte mai degrabă de limite, că el nu poate face tot ce îi trece prin 
minte, că există reguli în familie, în şcoală, în societate, între vecini, în călătorie, până chiar şi pe terenul de 
fotbal. Dacă nu-l vei învăţa pe copilul tău încă de mic acest concept bazic al vieţii, vor avea grijă alţii s-o 
facă, dar într-o cu totul altă manieră şi mai ales fără dragostea cu care tu ai putea să îl înveţi. Aşa că 
gândeşte-te bine ce vei face înainte ca fiul tău să crească crezând că el este „stăpânul lumii”. Şi totuşi, este 
necesar să menţionăm că o pedeapsă nu are nici o valoare dacă nu este aplicată cu dragoste. 

 
Pedeapsa de care vorbeşte Biblia nu este răzbunare pentru ceva rău ce a făcut fiul tău. Adevărata 

pedeapsă care va da rezultate, este cea aplicată cu dragoste. Suferă mai mult cel care aplică pedeapsa decât 
pe cel care o suportă, dar rezultatele vor fi veşnice. Aceeaşi dragoste în disciplinare trebuie aplicată şi în 
măsurile disciplinare din biserică. Numai cea realizată cu dreptate poate câştiga şi întoarce pe cel greşit. 

 
Încă un sfat pe care l-aş mai adăuga, niciodată să nu pedepseşti cu ură şi furie. Dacă vei aplica pedeapsa 

fiind dominat de furie iar copilul îşi dă seama de aceasta, el te va privi ca pe un duşman şi nu un părinte care-
l iubeşte şi care doreşte să-l corecteze. Nu uita că tu eşti reprezentantul lui Dumnezeu pentru copilul tău, iar 
imaginea pe care i-o transmiţi despre tine, va fi aceeaşi pe care o va avea despre Dumnezeu, un Dumnezeu 
intransigent, implacabil sau unul iubitor, blând şi care suferă atunci când trebuie să pedepsească. Ce tip de 
imagine despre Dumnezeu vrei să îi transmiţi copilului tău? Gândeşte-te bine! 

Dumnezeu să te lumineze! 
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